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 غذايي كه 
در شأن دانشجويان نيست!

  حيدر رئيسيان*
دانشجويان قرار اس��ت در آينده كشور نقش آفرين و مؤثر 
باشند، اما گويي برخي مسئولان اين موضوع را باور ندارند 
و با دانشجويان همچون يك مسئله گذرا برخورد مي كنند 
به طوري كه فكر مي كنند همين كه بتوانند شرايط را فراهم 
كنند كه فقط دانشجويان فارغ التحصيل شوند و از دانشگاه 
بروند وظايف خود را انجام داده اند. حال آنكه دانشجويان 
سرمايه هاي كشور هستند و مس��ئولان بالقوه آينده اين 

كشور محسوب مي شوند. 
در دانشگاه علوم پزشكي رفسنجان نيز اين مسئله وجود 
دارد. دانش��جوياني كه قرار اس��ت پس از فارغ التحصيلي 
كادر درماني بيمارستان ها باش��ند و به امور درماني مردم 
رسيدگي كنند خود در آينده اي نه چندان دور به علت عدم 
توجه مسئولان دانشگاه به امور تغذيه آنها به بيماران جامعه 

تبديل خواهند شد. 
متأسفانه كيفيت غذا در دانشگاه علوم پزشكي رفسنجان 
همچون بس��ياري ديگر از دانش��گاه هاي كشور نامناسب 
است به طوري كه به احتمال بس��يار قوي بخش بسياري 
از دانش��جويان امروز به بيماران گوارشي تبديل خواهند 
شد و بخش��ي ديگر هم به علت نامناس��ب بودن كيفيت 
و برنامه ريزي دانش��گاه در امور تغذي��ه، در حال حاضر به 
بيماري هايي همچون كمبود ويتامين ها و بعضاً بيماري هاي 

گوارشي دچار شده اند. 
علاوه بر پايين بودن كيفيت غذاي دانش��جويان متأسفانه 
مسائل بهداش��تي هم به صورت مطلوب رعايت نمي شود 
به گونه اي كه بعضاً از مواد كرم زده در غذاي دانش��جويان 
استفاده شده يا در بين غذاي دانش��جويان نخ گوني پيدا 
شده است كه نشان مي دهد نظارتي بر امور بهداشتي غذاي 
دانشجويان صورت نمي گيرد يا اينكه اين نظارت ها به اندازه 
كافي مؤثر نيست. دانشجويان بارها به اين موارد اعتراض 
كرده اند،اما مسئولان توجهي به اين اعتراضات نداشته اند. 
در واقع اعتراض دانشجويان تنها به كيفيت غذاي دانشگاه 
محدود نمي شود بلكه علاوه بر مسائل فوق با وجود اينكه 
در سيستم اتوماسيون تغذيه، وعده هاي غذايي دانشجويان 
به تفكيك دانشكده و محل اسكان آنها رزرو مي شود، با اين 
حال در برخي از روزها نوع غذا و حتي نوشيدني همراه آن 
نيز با كمبود قابل توجهي مواجه مي شود و اين مورد مكرراً و 
در موارد بالايي رخ مي دهد. اتوماسيون تغذيه هم خود يك 
مشكل محسوب مي ش��ود به طوري كه بنا به گفته برخي 
از دانشجويان س��رور اين سيستم در روزهاي پنج شنبه به 
خوبي كار نمي كند و باعث مي شود كه برخي از دانشجويان 

در شنبه هفته آينده بدون غذا بمانند. 
در آخر بايد گفت اگرچه برخي غذاهاي دانش��گاه نسبت 
به سال هاي گذشته اندكي بهبود در كيفيت داشته اند، اما 
همچنان با كيفيت مطلوبي كه شايسته دانشجويان است، 
فاصله زيادي دارد و اميد اس��ت مسئولان دانشگاه هر چه 
زودتر اين نقص و ضعف ها را بر طرف كنند تا دانش��جويان 
به جاي آنكه دغدغه غذا و مسائل صنفي را داشته باشند به 

مسائل علمي و درسي توجه كنند. 
 *دبير انجمن اسلامي دانشجويان دانشگاه
 علوم پزشكي رفسنجان

تريبون دانشجويي

نگاهی به رسالت فرهنگی دانشجويان در قبال اربعين

كار شما فقط پياده روي در اربعين نيست!

3 جنبه ضروري دانشگاه
ش��ماها كه تربيت كنن��ده  جوان ه��ا هس��تيد، مي توانيد 
در مجموع��ه  زير ولايت علم��ي و فكري خودت��ان هم اثر 
بگذاريد؛شما كه اهل توجه و اهل تضرع و اهل ارتباط قلبي با 
خدا باشيد، جوان ها هم در زير چتر تعليم شما و ولايت علمي 
شما، به طور طبيعي به همين سمت حركت مي كنند. يكي 
از مشكلاتمان در مجموعه  دانشگاه همين است؛اگر اساتيد 
ما در جنبه هايي كه براي كش��ور مورد نياز اس��ت، حركت 
و پيشرفت داش��ته باش��ند، در زيرمجموعه  - كه مجموعه  

دانشجويي است - تأثيرات آشكاري خواهد گذاشت... 
به شكل غربي دانشگاه يعني همين كه امروز ما داريم - البته 
ما از گذش��ته  خودمان خيلي خبر نداري��م؛ نمي دانيم آن 
دانشگاه ها يا مدارسي كه امثال خواجه نصيرها، ابن سيناها ، 
خوارزمي ها ، خيام ها ، ميردامادها و شيخ بهايي ها را تربيت 
كرد، چه جوري بوده؛ متأسفانه اطلاع درستي از آن نظام هاي 
آموزش��ي و به يك معنا ]نظام هاي[ دانش��گاهي قرن هاي 
گذش��ته  خودمان نداريم؛ جزو كم كاري هاي ما، يكي  اين 
است- كه به وسيله غرب ابداع شد و به همه  كشورهاي دنيا از 

جمله به كشور ما هم صادر شد. 
 سه جنبه  مهم در اين دانشگاه به اين شكل، وجود دارد: يك 
جنبه، اين است كه مركز علم است؛ يك جنبه، اين است كه 
مركز نوآوري و نگاه نو به مسائل است، چون مجموعه  جوانند، 
نگاه نوآور به مسائل، نوطلبي، نوآوري ]وجود دارد[، دانشگاه 
مركز اين است؛ يك جنبه  ديگر جنبه  اثرگذاري در محيط 
كش��ور و محيط جامعه است. دانش��گاه جزو اثرگذارترينِ 
مراكز در مجموعه  كشورها ]است[؛ در همه  جوامع اين جور 
است و مخصوص كشور ما هم نيست كه اثرگذار است؛ حالا 
اين اثرگذاري يا به وسيله  كارهاي فرهنگي و نوشتن و توليد 
فرهنگي است يا به وسيله  كارهاي سياسي است يا به وسيله  
كارهاي مبارزاتي است؛ انواع و اقسامي دارد اين اثرگذاري. 

اين سه جنبه  دانشگاه است. 
31 خرداد ماه 1396

كلام رهبر

عظيم  مراس�م 
پ��ي��اده روي 
اربعين حسيني 
اين روزها در حال برگزاري اس�ت. بزرگ ترين 
پياده روي دس�ته جمع�ي جهان،اما همچون 
گذشته با بايكوت سنگين رس�انه هاي غربي 
مواجه است. در جهاني كه به دنيا آمدن يك توله 
خرس در باغ وحش اوهايو امريكا مي تواند چند 
روز به خبر نخست همين رسانه ها تبديل شود، 
خبررساني پيرامون اين پديده عظيم و شگفت 
انگيز اما به نهايت قطره چكاني انجام مي شود. 
مسئله اي كه طبيعتاً نمي توان از كنار آن ساده 
عبور كرد و نس�بت به آن احساس مسئوليت 
نداشت. ساده ترين وجه مسئوليت ما در قبال 
اين واقعيت مي تواند اينگونه تعريف شود: در 
جهاني كه شاخصه اصلي آن، گسترش روزافزون 
ارتباطات اس�ت، زائران حسيني نبايد تنها به 
حضور صرف در پياده روي اربعين اكتفا كنند. 

  
روشن است كه مس��ئوليت هر فرد در مواجهه با 
بايكوت رسانه اي اربعين، مي تواند متفاوت باشد. با 
اين حال، سنگين ترين مسئوليت ها بدون شك بر 
دوش نخبگان خواهد بود. در حالي كه غربِ وحشي 
سعي دارد با وارونه نمايي ماهيت عزاداري حضرت 
اباعبدالله)ع( در بوق هاي رسانه اي خود، زمينه تنفر 
انسان غربي از اسلام ناب را فراهم كند، سؤال اين 
است كه جامعه دانشگاهي كشور ما، اساتيد متعهد 
دانشگاه و تشكل هاي دانشجويي انقلابي، در مسير 
معرفي اربعين به انسان غربي كدام برنامه مشخص 
را تدارك ديده اند؟ بررسي فعاليت هاي انجام شده 

در اين مسير، متأسفانه واژه آشناي »تقريباً هيچ« 
را پيش روي ما قرار مي دهد! به رغم ظرفيت هاي 
اعجاب انگيز اربعين حسيني براي انجام مطالعات 
جامعه شناسي، مردم شناسي، روانشناسي و صدها 
حوزه تخصصي ديگر، ما تا كنون هيچ همايش و 
س��مپوزيوم بين المللي اربعين شناسي را برگزار 
نكرده ايم. در سال جاري نيز ظاهراً فراخوان انجام 
شده براي ارسال مقالات به »همايش اربعين« تنها 
در داخل كشور صورت گرفته و هيچ مقاله خارجي 
در آن ارائه نخواهد شد. همايش مورد اشاره البته 
توسط س��تاد اربعين برگزار مي شود و ارتباطي با 
محافل دانشگاهي و دانش��كده هاي متعدد علوم 
انساني در دانشگاه هاي بي ش��مار سراسر كشور 
ندارد! دومين همايش بين المللي اربعين نيز كه 
دانشگاه علامه طباطبايي عهده دار اجراي آن است، 
تنها پذيراي مقالات داخلي بوده است. وضعيت در 
مورد سومين همايش طريق الحسين)ع( كه توسط 
مسجد مقدس جمكران و دانشگاه امام صادق)ع( 
برگزار مي ش��ود البته اندكي متفاوت است، ولي 
دايره ش��مول آن نيز از برخي كشورهاي اسلامي 
فراتر نرفته اس��ت. در اين شرايط غلط نيست اگر 
بگوييم ما نيز همپاي رس��انه هاي غربي در حال 
بايكوت رسانه اي همايش عظيم اربعين حسيني 

هستيم. آن هم به شديدترين وجه ممكن! 
بدون ش��ك اگر پديده اي چ��ون اربعين در غرب 
رخ داده بود، تاكنون دهها مرك��ز علمي از طريق 
رش��ته هاي علم��ي، بورس��يه هاي تحصيل��ي و 
س��مپوزيوم هاي تخصصي آن را مورد كاوش قرار 
داده بودند. ما اما نيازي به اين اقدامات نمي بينيم! 
غربي ه��ا البته در همي��ن بي اعتنايي تأس��ف بار 

نخبگان دانشگاهي ما به رستأخير اربعين، ظاهراً 
جور ما را هم دارند مي كش��ند. چنانكه مرداد ماه 
سال جاري، حيدر مصلحي وزير سابق اطلاعات، در 
سخنان قابل تأملي در همين زمينه مي گويد:»سال 
گذشته حدود ۵۰۰ نفر از يك دانشگاه امريكايي 
به درخواست سازمان س��يا در راهپيمايي اربعين 
حضور داشتند و سؤالاتي را از مردم مي پرسيدند 
كه جمع بندي آنها اين بود كه اين جمعيت تهديدي 
براي ناب��ودي امريكاس��ت.« در مي��ان بي عملي 
دانشكده هاي علوم انساني اما سكوت تشكل هاي 
دانشجويي انقلابي در زمينه معرفي ابعاد مختلف 
پديده اربعين به مخاطب داخلي و جهاني، تأسف 
بارتر اس��ت.  ما پيش از اين در نقد ع��دم ارتباط 
تشكل هاي دانشجويي با دنياي خارج از دانشگاه 
و خارج از كشور بس��يار سخن گفته ايم. متأسفانه 
اين كوتاهي در زمينه معرفي اربعين به مخاطب 
جهاني نيز برقرار اس��ت. ظاهراً ما اين بار به دنبال 
حصر انقلاب جهاني خميني)ره( در داخل كشور، 
قصد داريم پديده جهاني اربعين حس��يني را نيز 
بومي سازي كرده و خوب بايكوت كنيم تا كسي از 
وجود آن باخبر نشود! واقعيت ناخوشايند ديگر در 
همين زمينه اين است كه تشكل هاي دانشجويي 
در راه معرف��ي علمي پديده اربعي��ن به مخاطب 
دانشگاهي و غيردانشگاهي داخل كشور نيز قدم 
قابل توجهي را برنداش��ته اند. چنانكه رقم زائران 
دانشجويي اربعين با توجه به جمعيت چندميليوني 

دانشجويي كشور چندان قابل توجه نيست. 
اين در حالي است كه معرفي صحيح و هنرمندانه 
ابعاد مختلف پديده اربعين به مخاطب دانشگاهي 
مي تواند هر دانشجوي علوم انساني را مشتاق ديدن 

و مطالعه اين اقيانوس عظيم انساني نمايد. راه حل 
اما چيست؟ به نظر مي رسد اولين قدم در اين مسير، 
باور تشكل هاي دانش��جويي به اين واقعيت است 
كه: وظيفه آنها مانند مردم ع��ادي تنها پياده روي 
نيست! وظيفه تشكل هاي دانشجويي در مواجهه 
با اقيانوس اربعين، حت��ي ايفاي نقش تداركاتچي 
هم نيس��ت. اگرچه خدمت كردن به زوار حضرت 
اباعبدالله)ع(، ش��رافتي جاودانه است، با اين حال، 
حسين)ع( از ما توقعي ديگر دارد. شايد لازم باشد ما 
در عصر ارتباطات، يك كمپين رسانه اي بين المللي 
را براي پديده اربعين راه اندازي و هدايت كنيم. شايد 
لازم باشد از همين امسال، براي برگزاري همايشي 
بين المللي در زمينه اربعين با انجمن هاي اسلامي 
دانشجويان اروپا و امريكا رايزني كنيم. شايد لازم 
باشد با جذب حامي مالي، فيلمي انگليسي زبان را 
درباره پديده اربعين كليد بزنيم. مسئله را پيچيده 
نكنيم. تهيه يك فيلم كوتاه ي��ا فيلم صد ثانيه اي 
انگليس��ي زبان درباره پديده اربعين كه ديگر شق 
القمر نمي خواهد! شايد لازم باشد ما با پيدا كردن 
ايميل خبرنگاران مس��تقل و آزاديخواه غربي، در 
مسير راهپيمايي خبرها و تصاوير ناب و دست اول را 
براي آنها ارسال كنيم. شايد لازم باشد هزاران طرح و 
ايده ابتكاري ديگر را اجرايي كنيم. اين شايدها البته 
همه حتماً هستند! مسئله حتمي ديگر اين است كه 
حسين)ع( و خداي او از هر كسي بر حسب توانايي، 
آگاهي و جايگاه وي انتظار دارند و بر اين اس��اس، 
انتظار از يك نخبه  حسيني حتماً تنها پياده روي 
نيست! لطفاً از امسال تصميم بگيريد و با انجام يك 
كار فوق برنامه و فراتر از كارهاي معمول ديگران، 
متفاوت باشيد. لطفاً! حسين)ع( منتظر شماست. 

تغيير هرم سني دانشجويان كشور و افزايش 
دانشجويان تحصيلات تكميلي را مي توان در 
ن�گاه اول واقعيتي مثبت دانس�ت و به عنوان 
افزايش كيفيت علمي جامعه دانشجويي كشور 
نشانه گذاري نمود. واقعيت ها اما هميشه اينقدر 
سر راس�ت و س�اده نيس�تند. به بياني ديگر، 
مي ش�ود همزمان ب�ا انتقال ترافي�ك كنكور 
سراسري به كنكور ارشد، مدعي عدم افزايش 
كيفيت علمي دانشجويان كشور نيز بود. بهمن 
ماه 95، مع�اون آموزش�ي وزارت علوم گفته 
است:»تعداد دانش�جويان مقاطع تحصيلات 
تكميلي در دولت يازدهم در س�ال 95 نسبت 
به س�ال 92 بيش از 37 درص�د افزايش يافته 
است.« وي در آماري جزئي تر مي گويد:»تعداد 
دانشجويان مقطع كارشناس�ي ارشد در سال 
95 نسبت به سال 92حدود 25 درصد و تعداد 
دانش�جويان مقطع دكتري ح�دود 40 درصد 
رشد داشته است.« همزمان با شريعتي نياسر 
اما ديگر معاون وزير عل�وم در تاريخ 14 بهمن 
ماه 95، آم�ار قابل تأمل ديگ�ري را ارائه كرده 
است. محمدحسين اميد گفته است:»امروز 50 
هزار دانش آموخته بيكار در مقطع دكتري داريم 
كه س�الانه 30 هزار نفر نيز به اي�ن آمار اضافه 
مي شود!« اين يعني آنكه در اين شرايط نه تنها 
افزايش آمار دانشجويان تحصيلات تكميلي، 
قابل افتخار نيست، كه خود مي تواند به عنوان 
معضلي اجتماعي م�ورد واكاوي قرار گيرد! بر 
اين اساس، چنانكه در ابتداي اين نوشتار آمد، 
افزايش دانش�جويان تحصي�لات تكميلي را 
نمي توان هم عرض  افزايش كيفيت علمي جامعه 
دانشجويي كشور دانست،چراكه علمي كه قرار 
نيست به كار آيد، اساساً كيفيتي ندارد! راه حل 
اما چيس�ت؟ آيا به راس�تي به رغم معضلات و 
مش�كلات عديده موجود در جامعه، صنايع، 
بخش ها و دستگاه هاي مختلف كشور و نياز آنها 
به متخصصاني مجرب براي رفع و رجوع، باز هم 
امكان به كار گيري فارغ التحصيلان دانشگاهي 
وجود ن�دارد؟ چطور اس�ت كه اي�ن همه كار 
بر زمين مانده در كش�ور هس�ت، ولي باز هم 
فارغ التحصيلان دانشگاهي ما بيكار مي مانند؟

طبيعتاً معضل را بايد در عدم ارتباط نيازهاي بازار 
كار با آموخته هاي فارغ التحصيلان جس��ت وجو 
كرد. به بياني ديگر، سيستم آموزش عالي كشور 
هوشمند عمل نمي كند. دانشگاه نمي داند براي 
چه ني��ازي و چقدر باي��د نيرو تربي��ت كند. اين 
معضل را مي توان در چند گلوگاه اصلي مشاهده 
كرد. س��يلابس هاي قديمي دروس دانشگاهي، 
عدم پذيرش صحيح دانش��جو و نيازمحور نبودن 
تحقيقات دانش��گاهي را مي توان مهم ترين اين 
گلوگاه ها برشمرد. راه حل »عدم پذيرش صحيح 
دانش��جو« در اجراي طرح آمايش آموزش عالي 
كشور نهاده شده است. طرحي كه وزارت علوم تا 
هم اكنون در اجراي آن تعلل زيادي به خرج داده و 
هنوز هم اجرايي نشده است. تصحيح سيلابس هاي 
دروس و نيازمحور نبودن تحقيقات دانشگاهي اما 
معلول عدم توجه مسئولان آموزش عالي به نقشه 
جامع علمي كشور اس��ت. بي اعتنايي مسئولان 
آموزش عالي كش��ور به طرح هاي كلان شوراي 
عالي عتف - به عنوان عصاره اصلي نقش��ه جامع 
علمي- ، بزرگ ترين نمود و علت تداوم دو گلوگاه 
پيش گفته است. در همين شرايط است كه نتيجه 
تحقيقات دانشجويان تحصيلات تكميلي كشور 
هيچ ارتباطي با نيازهاي واقعي صنايع داخلي ندارد 
و مقالات، رس��اله ها و پايان نامه هاي دانشجويان 
ارشد و دكتري، تنها در گوشه كتابخانه دانشكده ها 
خاك مي خورد. واقعيت تلخي كه تمامي آن معلول 

عدم توجه مسئولان آموزش عالي به نقشه جامع 
علمي كشور و پيوس��ت هاي آن است. نتيجه اين 
رويكرد غلط اين خواهد بود كه تربيت شدگان خودِ 
ما، جوابگوي نيازهاي خودمان نيستند. چنانكه 
بعضاً مشاهده مي شود فارغ التحصيلان معتبرترين 
دانشگاه هاي ما از انجام يك پروژه عملياتي خيلي 
ساده مربوط به رشته خودشان نيز عاجز هستند! 
دكتر رضا روستاآزاد،رئيس سابق دانشگاه صنعتي 
شريف در همين زمينه مي گويد:»ما شايد سالانه 
نزديك به 2۰۰هزار پايان نامه كارشناسي ارشد در 
سطح كشور تعريف مي كنيم. اگر 1۰ درصد اين 
پايان نامه ها ناظر به نيازهاي كشور باشد؛ ما شاهد 

تحول در همه عرصه ها خواهيم بود.«
وي البته معتقد است حل معضل ارتباط تحقيقات 
دانشگاهي با نيازهاي كش��ور را بايد در سطحي 
كلان تر- اساتيد دانشگاه- نيز دنبال كرد. روستاآزاد 
بيان مي كند: »براي تبديل وضعيت هيئت هاي 
علمي از پيماني به رس��مي يا ارتقا از استادياري 
به دانشياري و استادي لازم است ببينيم اين فرد 
چقدر ناظر به رفع نيازهاي كشور كار كرده است؟! 
وقتي چنين دغدغه اي در نظام ارزشيابي ما وجود 
ندارد؛ طبيعي اس��ت كه كس��ي خود را ملزم به 
پرداختن به مشكلات عيني كشور نداند و بيشتر در 
حوزه هايي فعاليت كند كه راحت تر مي شود از آن 
مقاله توليد كرد! هرچند به كار رفع مشكلات كشور 
نيايد. اين يعني غيربهينه مص��رف كردن منابع 

كشور؛ اعم از استاد، دانشجو، هزينه هاي آموزشي، 
زيرساخت هاي آموزش��ي و غيره.« بر اين اساس، 
تحول در نظام ارزشيابي اساتيد را مي توان ديگر 

حلقه مفقوده ارتباط صنعت و دانشگاه دانست. 
ارتباطي كه مي تواند علاوه بر رفع نيازهاي كشور 
و جهت دادن به مقالات پرشمار توليد شده در هر 
سال، نيازهاي اساسي كشور را نيز برطرف نمايد و 
مهم تر از همه كابوس بيكار ماندن فارغ التحصيلان 
دانش��گاهي را مرتفع كند. بر اين اساس، اگر ما با 
بحران آب، اعتياد، طلاق، تورم، اشتغال و... مواجه 
هس��تيم، در نظام ارزشيابي اس��اتيد، افرادي كه 
فعاليت هاي پژوهشي خود را به حل اين معضلات 
اختصاص مي دهند، بايد از جايگاه برتري برخوردار 
شوند. با اين وجود، شاه كليد حل تمامي معضلات 
گفته شده، توجه مس��ئولان آموزش عالي كشور 
به طرح هاي كلان ش��واري عالي عت��ف به عنوان 
فوري ترين نيازهاي كشور در حوزه هاي گوناگون 
است. طرح هايي كه متأسفانه طي دولت يازدهم در 
سايه بي وزير ماندن وزارت علوم، با بي مهري زيادي 
مواجه شدند و تنها حالتي نمادين و كاريكاتوري 
يافتند. اساس تهيه نقشه جامع علمي بر نيازمحور 
كردن- demand pool- آموزش عالي و پيوند 
زدن پذي��رش، تحصيل و تحقيق دانش��جويان با 
نيازهاي واقعي كشور است. طرح هاي كلان شوراي 
عالي عتف قرار اس��ت در بطن خود ضمن فراهم 
كردن زمينه كارآموزي و اشتغال دانشجويان حين 
تحصيل، به همين نيازها پاسخ دهد. رهبر فرزانه 
انقلاب به عنوان باني اصلي نقشه جامع علمي كشور 
طي ديدار اخير خود با نخبگان علمي جوان كشور 
در همين زمينه فرمودند:»آن طور كه من شنيده ام و 
به من گزارش شده، در زمينه  مقالات از لحاظ كيفي 
وضع ما خيلي خوب نيست؛ بايد كيفيت ها را بالا 
ببريم، شاخص هاي كيفي بايد رشد پيدا كند و به 
جاي افزايش عدد مقالات، ارتباط مقالات با مسائل 
كشور مورد توجه قرار بگيرد... بايد مقالات علمي 
و پژوهش��ي در خدمت نيازهاي كشور قرار بگيرد 
و اين نيازها هم براي نخبگان تبيين شود؛ خيلي از 
نخبگان ممكن است نيازهاي كشور را آن چنان كه 
هست ندانند.« بايد ديد وزارت علوم دولت دوازدهم 

چقدر به اين امر اهتمام خواهد داشت؟

ماتِ مات
مهران با تعجب به صفحه شطرنج خيره شد. 

»نخونده بودي؟ نه!« 
مهران شاه را يك خانه عقب تر برد. دست دكتر اسبش را برداشت 
و محكم به وزير مهران كوبيد و آن را از روي صفحه شطرنج پرت 

كرد. 
مهتاب كه ايستاده داشت شطرنج بازي پدرش و شوهر احتمالي 
آينده اش را نگاه مي كرد با ناراحت��ي رو به پدر گفت:»بابا، پرتاب 

كردن كار خوبي نيست.«
دكتر بلند خنديد و با اعتراض مهتاب دس��تش را بالا برد؛ گويي 
تسليم ش��ده باش��د،گفت:»هرچي يكي يه دونه دكتر سخايي 

بگه.« 
مهتاب اخم هايش را در هم كش��يد و گفت:»توي خونه نه كسي 

دكتره نه كسي مهندس .«
دكتر س��خايي به ازدواج تنها دخترش با پسركي كه تازه داشت 
نيمچه مهندس��ي از آب در مي آمد، روي خوشي نشان نمي داد. 
مي گفت مهتاب را بي مادر بزرگ كرده و مي خواهد او را به مردي 
بدهد كه مرد باشد. روزها و ماه ها را صرف شناختن به قول خودش 
اين جوجه مهندس كرده بود تا شايد موردي در او بيابد و به »نه« 

روز اولش دليلي بيفزايد. 
مهتاب هم از همان اول مثل پدر بود. نه روي خوشي نشان مي داد 
و نه اصلًا با ازدواج كردن، آن هم وس��ط درس و كلاس دانشگاه 

ميانه اي داشت. 
»نه« هايش را گفته بود اما اصرار مهران او را به دست رد پدر ناچار 
كرده بود. آمد و شدهاي چندين ماهه با مهران و دعوت او توسط 

پدر به خانه، نظرش را عوض كرده بود. 
 *

آلبوم را بست و خواست سرش را به كتاب و امتحان فردا گرم كند، 
اما ياد مهران از دلش رفتني نبود. مهران، مهتاب را عاشق كرده بود 
و حتي با وجود پسركي چهار ساله، تشويقش كرده بود درسش را 
ادامه دهد. حتي اگر اين درس خواندن مجبورش كند در شهري 

دورتر از شهر كوچك شان باشد. 
شب ها با ياد و هواي مهران و محسن مي خوابيد و روزها با وجود 

كلاس و درس حواسش به آنها بود. 
ترم آخري اما انگار دلتنگ��ي حال و روزش را خ��راب كرده بود. 
همان صفحه شطرنج را همراهش آورده بود به خوابگاه و با آلبوم 

عكس هاي عقد و عروسي شان آرام مي گرفت. 
اگر مهران نمي خواست، مهتاب يك لحظه هم براي ماندن در آن 
شهر غريب تحمل نداشت. مهران مي گفت حيف است آدمي به 

استعداد تو درسش را ادامه ندهد. 
بايد بروي و تخصصت را بگيري و به درد مردم بخوري. البته اساتيد 

هم با او كنار مي آمدند اما به هرحال دلتنگي امانش را مي بريد. 
»مهتاب... مهتاب... مهتاااااب... مه... تاب...«

سمانه وقتي ديد صدايش به گوش مهتاب نمي رسد، آمد جلوتر و 
دست هايش را مثل برف پاكن ماشين، جلوي چشم هاي مهتاب 

چپ و راست كرد. 
پلك هاي مهتاب، تند و تند به هم خوردند و سمانه را ديدند. 

»كجايي دختر؟« 
»تو فكر« 

»محسن؟«
»اول مهران، بعد محسن«

اين را گفت و بعد از سمانه خواست بگذارد كمي به حال خودش باشد. 
 *

صبح فردا بعد از امتحان، همانجا سرپا، بي صدا از سمانه كه هنوز 
سرگرم نوشتن برگه امتحاني بود با چشم و ابرو و اشاره خداحافظي 

كرد و رفت. 
س��مانه مي دانس��ت مهتاب ديگر قرار ندارد. مي رود تا به اولين 

قطار برسد.

نويسنده به عنوان معلم دانشگاه 
در چالش اين انديشه است كه چرا 
و با چه انگيزه اي بايد در دانشگاه 
بحران زده اي بماند كه توليداتش 
نه ب��ه كار جامعه مي آين��د و نه 

جذابيتي براي بازار كار دارند؟
ب��راي درك واقع��ي وضعي��ت  

بحراني دانشگاه ها از اساتيد علوم 
انساني اش بپرسيد هر يك از آنها 
چند مورد از مسائل جامعه را در 
رشته خود حل كرده اند؟ و چه راهكاري كه منتج به حل مسئله 
و مشكلي شده باشد، ارائه داده اند؟ از ميان دهها هزار استاد علوم 
انساني دانشگاه هاي ايران، عده  اي كه واقعاً طرحي عملي و مفيد 
ارائه داده باش��ند كه آن طرح از سوي نهادهاي اجرايي و تصميم 
گيرنده به اجرا درآمده باشد و به حل مسئله اي در عمل كمك كرده 

باشد، به نسبت استادانش بسيار ناچيز و مايه شرمساري است. 
وقتي روند تقدير از تلاش علمي به هزار چيز ديگر وابسته است، 
وقتي فلسفه نوشتن كتاب و مقاله علمي به كلي به امور ديگري 
معطوف مي شود؛ كتاب نويسي، كتاب سازي مي شود؛ مقاله نويسي 
فقط براي گرفتن ارتقاي شغلي و جلوگيري از قطع حقوق ماهانه 
مي ش��ود، وقتي فلس��فه تأليف كتاب و مقاله كه بايد براي حل 
مسئله و جهد علمي و براي عبور از مرزهاي دانش باشد فراموش 
مي شود، وقتي انگيزه و هدف پژوهش براي رفع مشكلات مالي 
زندگي و نه حل مشكل جامعه مي ش��ود، اينجاست كه دانشگاه 
از درون بي خاصيت اس��ت. وقتي قوانين و آيين نامه ها راه افراط 
مي روند و كاسه داغ تر از  آش هستند بدون فراهم آوردن زمينه ها 
و زيرساخت ها براي اجراي آيين نامه هاي دانشگاهي و آموزشي و 
پژوهشي، به آنجا مي رسيم كه حتي براي مصاحبه با شبكه هاي 
خارجي، امتياز و تش��ويق علم��ي لحاظ مي كني��م و زمينه اي 
مي شود براي ورود افراد فاقد شايس��تگي هاي علمي به ساحت 
ساير علوم تخصصي.  اينجاست كه اس��توانه هاي علم، سست و 
بيمار مي شوند، اينجاس��ت كه همه در مورد توليد اين كارخانه 
بايد نگران باشيم،زيرا اين توليد در جامعه خريدار ندارد، كالاي 
مرغوب نيست،زيرا راه علم اندوزي و علم ورزي بيمار است. به كمك 
رفع وضعيت دانشگاه هاي بحراني بشتابيم و سرمايه هاي علمي و 

ظرفيت نيروي جوان جوياي علم و كار را پاس داريم. 

ر وايت دانشجويي

حرف استاد

پايان نامه ها و مقالات كيلويي! كامرانحاجيحسني
گزارش2

چرا بايد نگران دانشگاه باشيم؟

دكترحسامالدينواعظزاده

استاد دانشگاه تهران در حالي كه غربِ وحشي سعي دارد 
ب�ا وارونه نمايي ماهيت ع�زاداري 
حضرت اباعب�دالله)ع( در بوق هاي 
رس�انه اي خود، زمينه تنفر انسان 
غرب�ي از اس�لام ن�اب را فراه�م 
كند، س�ؤال اين اس�ت كه جامعه 
دانشگاهي كشور ما، اساتيد متعهد 
دانشگاه و تشكل هاي دانشجويي 
انقلابي، در مسير معرفي اربعين به 
انس�ان غربي كدام برنامه مشخص 
را ت�دارك ديده ان�د؟ بررس�ي 
فعاليت ه�اي انج�ام ش�ده در اين 
مسير، متأسفانه واژه آشناي »تقريباً 
هيچ« را پيش روي ما قرار مي دهد!

محسنفرهادي
گزارشيک


